



جامعة الموصل
كلية الهندسة
قسم الهندسة المدنية

التصميم الأمثل لاسناد الحفريات الترابية
في منطقة الموصل القديمة

هكرد خليل رشو الهركي

مشروع دبلوم العالي في علوم الهندسة المدنية / ميكانيك تربة وهندسة الأسس

بإشراف

د. قتيبة نزار الصفار

2022م

1443هـ

الخلاصة

تقع منطقة الموصل القديمة على ضفاف نهر دجلة من الجهة الغربية وتحاذي منطقة النهر على مسافة 4 كيلو متر تقريبا، وتعرف بأنها قلب الموصل الذي توسعت منه المدينة لتكون ثاني أكبر مدينة عراقية بعدد السكان.

تهدف هذه الدراسة الى الوصول الى التصميم الامثل لاسناد الحفريات الترابية حيث شملت دراسة الجدران الساندة الناتئة والركائز اللوحية السائبة من حيث التحليل والتصميم باستخدام البرامج الجاهزة، ومقارنة النتائج مع المعادلات المعتمدة عالميا من حيث معامل الامان لكل من الانقلاب والانزلاق وقابلية تحمل التربة .

لوحظ من خلال هذه الدراسة انه يمكن اعتماد التصميم الامثل للجدران الساندة اعتمادا على قيمة معامل الامان لقابلية التحمل (3) كحد فاصل للتصميم الامثل الذي يعطي اقل مقطع (ابعاد) للجدار ويحقق كافة عوامل الاستقرار و باقل كلفة ممكنة.

كما لوحظ ان التصميم الامثل لقاعدة الجدار الساند تأخذ القيمة الصغرى لفرضية التصميم ($0.5H$) ولحين الوصول الى جدران ساندة بارتفاع مساوي او اكثر من 7 م , بعدها تبدأ هذه القيمة بالارتفاع المستمر دلالة على زيادة الكلفة الاقتصادية، كما ان ان سمك الجدار (Steam) يحتاج الى زيادة عن القيمة الصغرى (0.3 م) عندما يزداد ارتفاع الجدار الساند عن 6 م.

ان عمق الدفن للركيزة اللوحية السائبة في مثال قيد الدراسة منطقة الموصل القديمة هو نصف طول الركيزة الكلي لكافة اعمال اسناد الحفريات الترابية في تلك المناطق .

تم عمل دراسة مقارنة اقتصادية لاسناد الحفريات الترابية لنوعين من المنشآت الساندة وخلصت هذه الدراسة الى انه بشكل عام فان كلفة اسناد الحفريات الترابية باستخدام الجدران الساندة الناتئة هي اقل من كلفة اسناد الحفريات الترابية باستخدام الركائز اللوحية السائبة لكن تبقى الاخيرة شائعة الاستخدام خاصة في المناطق التي تحوي على ترب ذات قابلية تحمل قليلة، ومنها التربة قيد الدراسة (تربة منطقة الموصل القديمة) .

University of Mosul
College of Engineering
Civil Engineering Department



**Optimum Design to Support The Soil Excavation
in Old Mosul City**

Helgard Khalil Rashu Alherki

High Diploma/project

**Civil Engineering /Soil Mechanic and Foundations
Engineering**

Supervised By:

Dr.Qutayba Nazar Alsaffar

2022A.D

1443 A.H

Abstract

The old Mosul area is located on the banks of the Tigris River from the western side and is adjacent to the river area at a distance of approximately 4 km. It is known as the heart of Mosul, from which the city expanded to be the second largest Iraqi city in terms of population.

The aims of this study is to reach the optimal design for the support of earthen excavations, as it included the study of the retaining walls and Sheet piles in terms of analysis and design using ready-made programs, and comparing the results with the internationally approved equations in terms of safety coefficients for both overturning, sliding and soil bearing capacity.

It was noted through this study that the optimum design of the retaining walls can be adopted depending on the value of the safety factor of bearing capacity (3) as a critical optimum design that gives the least section (dimensions) of the wall and achieves all the factors of stability and at the lowest possible cost.

It was also noted that the optimal design for the base of the retaining wall takes the minimum value of the design hypothesis proportional dimensioning ($0.5 H$), and until reaching the retaining walls with a height equal to or more than 7 m, then this value begins to rise continuously, indicating the increase in economic cost, and the thickness of the wall (Steam), it needs to be more than the minimum value (0.3 m) when the height of the retaining wall is more than 6 m.

The burial (embedment) depth of the sheet pile in the example under study in the old Mosul area is half of the total pile length for all earthwork works in those areas.

An economic comparative study was conducted to support earthen excavations for two types of supporting structures, and this study concluded that in general, the cost of supporting earthen excavations using cantilever retaining walls is less than the cost of supporting earthen excavations using sheet piles, but the latter remains commonly used, especially in areas that contain Soils with low bearing capacity, including the soil under study (the soil of the old Mosul area).